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از رکود حرف نزنید!
وطن امروز

این روزنامه درباره مواضع اخیــر رئیس جمهور درمورد رکود 
نوشــت: حسن روحانی که سال گذشته در جمع زائران و مجاوران 
حرم مطهر رضوی مدعی شده بود کشور از رکود عبور کرده است؛ 
دیروز در عســلویه در اظهارنظری عجیب گفت نباید درباره رکود 

صحبت کرد.
از همان روزی که روحانی در مشهد ادعا کرد دولت او توانسته 
کشــور را از رکود عبور دهد؛ کارشناســان فراوانی بودند که با این 
اظهارنظر روحانی مخالفت کرده و اظهار داشتند کشور همچنان در 
وضعیت رکود قرار دارد اما به مرور این مخالفت ها، به سطوح مدیران 
و رؤسای قوا نیز کشیده شد به گونه ای که کمتر از یک ماه بعد علی 
لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به وضعیت کشور 
و شرایط تولید بر ضرورت تدوین و اجرای سیاست هایی برای عبور 
از رکود تاکید کرد تا با این گفته خود رســما ادعای رئیس جمهور 

مبنی بر عبور از رکود را زیر سوال برده باشد.
 البتــه کمی بعد، تکذیب اظهــارات روحانی به اتاق های کنار 
دســت روحانی نیز کشیده شد و اســحاق جهانگیری، معاون اول 
رئیس جمهور نیز از تداوم حضور کشور در وضعیت رکود گفت. به 
هر حال وضعیت اقتصادی و بویژه تولید نشان داد کشور همچنان 
در وضعیت رکود قرار دارد و اظهارات حسن روحانی مبنی بر عبور 
از رکود، واقعیت ندارد اما پس از آشــکار شــدن این ماجرا، حسن 
روحانی دیروز به این موضوع واکنش نشان داد. روحانی که پیش تر 
مدعی شده بود کشور از رکود خارج شده،  دیروز در عسلویه گفت 
نباید درباره رکود حرفی زد! او پس از بیان این اظهارنظر بلافاصله 
به وضعیت قیمت نفت اشــاره کرد و گفت دولت او در حال حاضر 
هر بشکه نفت را 30 دلار می فروشد. به نظر می رسد این اظهارنظر 
روحانی در واقع به معنای آن بوده اســت که او با استناد به قیمت 
پایین نفت، انتظار عبور از رکود را زیر سوال برده است.  این درحالی 
است که اساسا ماجرای کاهش قیمت نفت نیز به دلیل ضعف مفرط 
وزارت نفت بویژه نبود دیپلماسی نفتی و همچنین سیاست مماشات 
در مقابل آل ســعود بوده اســت و در این مورد نیز انگشت اتهام به 

سمت خود دولت است!
افزایش قیمت مسکن در 3 سال گذشته

آرمان
این روزنامه حامی دولت درباره وضعیت بخش مسکن و ادعای 
کاهش تورم نوشته است:  نرخ اجاره ها همچنان سیر صعودي خود را 
ادامه داده و این روز ها به یکي از بزرگ ترین مشکلات مردم به ویژه 
قشر متوسط جامعه و جمعیت جوان کشور تبدیل شده است. حتي 
سیاست ها و برنامه هاي دولت هاي مختلف هیچ دردي را دوا نکرده و 
امروز شاهد اجاره هاي چند میلیون توماني براي واحد هاي متوسط 
شهري هستیم که بسیاري از مستاجران از پرداخت آن درمانده اند....
 بیت ا... ســتاریان، اقتصاددان و کارشناس مسکن در گفت وگو 
با »آرمان« در این زمینه مي گوید: »در شرایط رکود نمي توان آمار 
درستي از نوسان قیمت داشت. در واقع در سه سال گذشته مسکن 
در بطن خود افزایش قیمت را پشــت سر گذاشته است. در نتیجه 
هیچ کاهش قیمتي رخ نداده که انتظار داشــته باشیم اجاره ها به 

تبع آن کاهش پیدا کند.«...
آنچه حتي بسیاري از کارشناسان به عنوان کاهش و افت قیمت 
مسکن از آن یاد مي کنند، براساس محاسبات صحیح انجام نمي شود. 
ما در دوره رکود نمي توانیم ارزیابي درستي از فروش یک کالا داشته 
باشیم و این محاسبات باید در دوره رونق صورت پذیرد. به عنوان 
مثال اگر فرض کنیم در یک دوره زماني 10 هزار واحد مســکوني 
معامله شــده و در همان دوره زماني مشــابه سال بعد 50 معامله 
شکل گرفته، ما نمي توانیم دیگر مدعي کاهش قیمت ها باشیم. این 
ارزیابي ها باید براساس فرمول هاي پیچیده تري انجام شود تا بطور 
دقیق بتوان سقوط یا صعود قیمت ها را ارزیابي کرد. قدر مسلم این 
50 معامله هم بر مبنای نیاز هاي شــخصي فرد فروشنده صورت 
گرفته اســت و قیمت ها نه براســاس قیمت بازار، بلکه به صورت 
توافقي تعیین شــده اند. اما اگر 10 هــزار معامله اي را که در دوره 
رونق شکل گرفته در ارزیابي ها بگنجانیم، مي توان به نتیجه درست 
دست یافت. در نتیجه در سه سال گذشته هیچ کاهش قیمتي رخ 
نداده که انتظار داشته باشیم اجاره ها به تبع آن کاهش پیدا کند. 
آمار معاملات پاییني که در ســال جاري وجــود دارد بر اثر رکود 
مسکن است و صرفا عده اي که احتیاج دارند دست به فروش کالا 
مي زنند و مطمئنا کمتر از قیمت واقعي، کالا را به فروش رسانده اند. 
چنین ارزیابي هاي نادرستي فقط انحراف افکار و انحراف مطالعات به 
وجود مي آورد و زماني که در بازار رکود حاکم است چنین آمار هایي 

افزایش پیدا مي کند.
با شــرایط این چند ساله اقتصاد ایران، حتي نباید کاهش نرخ 
تورم را باور کرد و رکود نیز تورم را تحت تاثیر قرار داده است، زیرا 
براساس سرانه درآمد ایران این نرخ از تورم قابل قبول نیست. زماني 
که ما رشد اقتصادي نداریم و تولید ملي منفي است و ارزش پولي 
کشور هر روزه کاهش مي یابد و بطور کلي اقتصاد مملکت در خواب 
عمیق فرو رفته، قطعا تورم کاهش پیدا مي کند. در مسکن نیز همین 
اتفاق افتاده اســت. هر مقدار که رکود حاکم بر اقتصاد فزاینده تر 
بشــود، تمامي افراد سرمایه خود را به حرکت درمي آورند و جالب 
اینکه در این شــرایط نیز به تبع رکود، قدرت خرید ثابت مي ماند. 

بنابراین نمي توان کاهش معاملات را به کاهش قیمت تعبیر کرد.
بر اســاس آنچه گفته شد، مي توان نتیجه گرفت که مسکن در 
بطن خود افزایش قیمت را داشــته است و فقط تقاضاي موثر آن 
دچار رکود شده است. اما در اجاره مسکن میزان تقاضاي موثر در 
این چند ســاله بالا بوده و به همین دلیل اجاره بها همچنان رو به 
افزایش است. اگر همین تقاضاي موثر که در اجاره مسکن است به 
ســمت خرید مسکن سوق پیدا کند، قطعا قیمت مسکن به شکل 
مشهود رشد پیدا مي کند و آن موقع مي توان راجع به تورم اظهارنظر 

کرد که به شکل سرسام آور رشد پیدا مي کند.

اقتصاددرآینهرسانهها

تسلیت

ترحیم

بذرپاش: 

وزیر نفت به جای اینکه انتقادات را فحاشی بخواند 
پاسخگوی ضررهایی باشد که به کشور وارد می کند

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

جناب آقای دکتر علی نوبخت
فوت همسر گرامیتان موجب تاثر و تاسف شدید 
گردیده، ضمن تســلیت بــه جنابعالی و خانواده 
محترم بــرای حضرتعالی و بازماندگان از خداوند 

منان صبر و شکیبایی آرزومندیم.
رشت - بیمارستان آریا
دکتر عبدالحسین صابر - دکتر فیض اله صفرپور

قیمت بازارنوع سکه
940000سکه تمام طرح جدید
939000سکه تمام طرح قدیم

475000نیم سکه
258000ربع سکه

171000گرمی
95850هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3670دلار
4035یورو
5400پوند

1009درهم
1245لیر ترکیه

طبق آمارهای سایت »USDebt Clock« که بدهی های آمریکا 
را لحظه ای منتشر می کند، هم اکنون هر خانواده آمریکایی بالغ بر 

7 هزار دلار بابت کارت های اعتباری بدهکار است.
براســاس این آمارها در حال حاضــر کل بدهی آمریکایی ها در قالب 

کارت های اعتباری 924 میلیارد دلار است.
البته ظاهرا شرکت های آمریکایی علاقه مند هستند که هرچه بیشتر 
خانواده های آمریکایی به کارت های اعتباری وابسته تر شوند زیرا گزارش ها 
نشــان می دهد شــرکت ها در این کشــور تلاش می کنند با ارائه فراوان 
کارت های اعتباری خرید کالا به مردم، سود بالای خود را تضمین کنند.

همچنین با سقوط فروش مســکن در آمریکا، شرکت ها، مردم را به 
ســوی تقاضا  برای وام مسکن سوق می دهند، هم اکنون مجموع وام های 
مسکن در آمریکا بیش از هشت تریلیون دلار است. تقریبا در ده میلیون 

مورد، بدهی مالکان بیش از ارزش خانه شان است.
تســنیم در این باره نوشــت: به علت تجارت آزاد، سیاست های ناکام 
در تنظیم بودجه و بدهی مصرف کنندگان هم اکنون آمریکا با یک بحران 

بدهی مواجه است.
بر این اساس مجموع بدهی ملی آمریکا در حال حاضر به 19 تریلیون 
دلار نزدیک شده است. همچنین بدهی هر شهروند آمریکایی بیش از 58 

هزار دلار و بدهی هر مالیات دهنده بالغ بر 157 هزار دلار است.
کسری بودجه فدرال آمریکا هم از 444 میلیارد دلار گذشته است.

جمعی از کارمندان قــرارداد موقت وزارت نفت در نامه ای به 
کیهان از بلاتکلیفی و سرگردانی خود انتقاد کردند.

در نامه این کارمندان آمده اســت: ما 45 هزار نفر از کارکنان قرارداد 
مدت موقت وزارت نفت هستیم که هر کداممان دارای 10 الی 20 سال 
ســابقه کار و با مدارک تحصیلی دیپلم تا فوق لیسانس می باشیم. ما در 
دولت گذشته که در سال 91 به دلیل داشتن سوابق کار بالای 10 سال از 
نیروی تحت پوشش پیمانکار به نیروی قرارداد مدت موقت تبدیل وضعیت 
شدیم و با خود وزارت نفت قرارداد بستیم. اما با تغییر دولت بعد از گذشت 

حدود 4 سال همچنان بلاتکلیف و سرگردان هستیم.
در ادامه این نامه آمده است:  به دلیل عدم رسیدگی به وضعیت اسفبار ما 
کارمندان قراردادمدت موقت همگی ناامید و سرخورده شده ایم و مشکلات 
عدیده روحی و روانی برای خانواده های ما کارکنان در شــرکت های تابعه 
وزارت نفت ایجاد شــده است و متاســفانه هیچ کسی پاسخگو نیست و 

هیچ گونه توجهی به وضعیت ما نمی شود.
وزیر نفت جناب آقای زنگنه معتقد اســت این نیروها با مصوبه دولت 
دهم به بدنه نفت اضافه شدند در حالی که حقیقت امر این چنین نیست 
زیرا که ما از قبل و در زمان وزارت ایشان در دولت های هفتم و هشتم و 

به منظور رفع کمبود نیروی مورد نیاز واحدهای عملیاتی جذب شدیم.
رئیس سازمان حفظ نباتات 
گفت: مصرف سموم کشاورزی 
میانگین  از  کمتــر  ایران  در 

جهانی است.
در  باغســتانی  محمدعلــی 
گفت وگو با فارس تصریح کرد: در 
کشور ما میزان مصرف ماده مؤثره 
ســموم به ازای هر هکتار 550 تا 
700 گرم است که این میزان در 
دنیا به طور متوسط هزار گرم در 
هکتار است که از این لحاظ کشور 
ایران بــه دلیل اقلیم آب و هوایی 
شرایط مطلوبی داشته و نیازی به 
مصرف بیشتر سموم و آفت کش ها 

ندارد.
باغستانی در مورد مصرف بهینه 
سموم در کشور گفت: باید در این 

زمینه از یک سو آموزش های لازم 
در اســتفاده صحیح و به موقع از 
سموم به کشــاورز داده شود و از 
سوی دیگر ســموم استاندارد و با 
کیفیــت در اختیار آنها قرار گیرد 
تا نهایتاً محصول ســالم به دست 
مصرف کننده برســد. وی با ابراز 
امیدواری از رفع مشــکلات ناشی 
از تحریم های ظالمانه که در چند 
سال اخیر گریبان گیر کشور بوده 
اســت، گفت: امیدواریم در حوزه 
واردات و تأمین ســموم کشــور 
شاهد تحولات و حرکت به سوی 

استانداردهای بالاتر باشیم.
باغســتانی در ادامه به تشریح 
مقوله کنتــرل بیولوژیک و اینکه 
در دنیا به دلیل هزینه های بالای 

روش های کنترل بیولوژیک برای 
حمایت از آن یارانه داده می شود 
اظهار داشت: در ایران نیز از اواسط 
دهــه 80 با حذف یارانه ســموم، 
بخشی از این اعتبارات به کنترل 
بیولوژیک تخصیص داده شــد که 
البتــه علی رغم اینکه اقدام خوبی 

صورت گرفت ولی کافی نیست.
رئیس سازمان حفظ نباتات با 
اشاره به اینکه عمده تمرکز سازمان 
در مبــارزه بیولوژیک معطوف به 
محصولات تازه خوری است گفت: 
در محصولاتــی مانند گندم اصلًا 
نگرانی باقی مانده ســموم وجود 
نــدارد چرا که از زمان برداشــت 
محصول تا مصــرف حداقل 5 تا 
6 مــاه فاصله زمانــی وجود دارد 

و چنانچه باقی مانده ســموم در 
محصول وجود داشته باشد در این 
پروسه زمانی از بین خواهد رفت.

وی افــزود: دغدغــه اصلی ما 
در مــورد باقی مانده ســموم در 
اســت که  تازه خوری  محصولات 
بایــد اســتانداردهای لازم و حد 
مجاز باقی مانده ســموم در آنها 
رعایت شــود ضمن اینکه نهایت 
آمال و آرزوهای ما تولید محصولات 
ارگانیک است که در پروسه تولید 
محصول ارگانیک از هیچ نوع سم و 
یا کود شیمیایی استفاده نمی شود.

باغستانی تصریح کرد: بنابراین 
قیمت تمام شده محصول ارگانیک 
مقــداری گران تر خواهــد بود و 
در نتیجه بــازار مصرف محصول 

ارگانیک به سمت اقشار پردرآمد 
جامعه معطوف می شود.

وی گفت: سیاســت گذاری ها 
باید به گونه ای باشــد تا محصول 
ارگانیــک در ســبد مصرف تمام 
اقشــار جامعه قرار گیرد که البته 
در حــال حاضر در کشــور 120 
هزار هکتار از ســطح زیرکشت به 
دارد  اختصاص  ارگانیک  محصول 
که نســبت به 16 میلیون هکتار 
سطح زیرکشت کشور، رقم بسیار 

ناچیزی است.
باغســتانی با اشــاره به اینکه 
پرداختن به موضوع تولیدمحصول 
تمامی  کمک  نیازمنــد  ارگانیک 
دستگاه ها و مراجع تصمیم گیری 
و برنامه ریزی اســت گفت: یکی 

از اصلی تریــن موارد اســتفاده از 
یارانه ســلامت در تولید محصول 

ارگانیک است.
وی با اشــاره بــه اینکه بحث 
ســلامت باید از مزرعه تا ســفره 
دنبال شــود گفت: ســهم وزارت 
جهاد کشــاورزی از یارانه سلامت 
صفر است که این موضوع باید مورد 
بازنگری قرار گیرد و همچنین باید 
بسترسازی لازم در عرصه استفاده 
از محصــول ارگانیــک از طریق 

رسانه ها انجام شود.
باغستانی گفت: چنانچه آفات و 
بیماری ها و علف های هرز مدیریت 
نشــود به طور میانگین 40 تا 50 
درصد خسارت داخل مزارع و باغ 

بوجود خواهد آمد.

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به جای قطع یارانه ثروتمندان 
از قطع پرداخت یارانه نقدی افراد بالای 18 سال فاقد کارت ملی 

خبر داد.
این وزارتخانه اعلام کرده که بر اســاس ماده آیین نامه اجرایی از ماده 
7 قانون هدفمندســازی یارانه ها تمامی هموطنان بیشتر از 18 سال سن 
که دارای شماره ملی بوده اما تاکنون کارت ملی خود را دریافت نکرده اند 
موظفند حداکثر تا تاریخ 15 بهمن ماه سال جاری اقدامات لازم را برای 
دریافت کارت ملــی انجام دهند. در صورت عدم تعیین تکلیف وضعیت 
کارت ملی مربوطه، پرداخت یارانه این افراد از بهمن ماه سال جاری متوقف 
می شــود. گفتنی است طبق قانون مصوبه مجلس شورای اسلامی دولت 

می بایست یارانه ثروتمندان را حذف کند.

رویتــر  خبرگــزاری 
نفت  قیمت  کرد  پیش بینی 
به 10 دلار در هر  آینده  در 

بشکه می رسد.
بــه گزارش ایســنا به نقل 
از رویترز، مؤسســه استاندارد 
چارتر که تاکنون بدبینانه ترین 
نظر را درباره بازار نفت داشــته 
اعلام کرد که قیمت ها احتمالا 
به 10 دلار در هر بشکه سقوط 

خواهد کرد.
این بانک خاطرنشــان کرد: 
با توجه به اینکه در حال حاضر 
هیچ رابطه پایه ای برای هدایت 
بازار به ســمت تعــادل دیده  
به  تقریبا  قیمت ها  نمی شــود، 
طور کلی به وســیله جریانات 
مالــی حاصل از نوســانات در 
دلار  دارایی هــا همچون  دیگر 
آمریکا و بازارهای سهام تعیین 

می شود.
ایــن بانک افــزود: ما فکر 
می کنیــم قیمت ها تا 10 دلار 

در هر بشکه پایین خواهد آمد.
تحلیلگــران مؤسســه های 
بارکلــی، مک کــواری، بانــک 

آمریکایی مرلین لینچ، استاندارد 
چارتر و سوشیت جنرال همگی 
پیش بینی خود در زمینه قیمت 
نفت در ســال 2016 را تنزل 

داده اند.
بانــک بارکلی اعــلام کرد 
وخامت قابل توجه در پایه های 
بازار نفت در اوایل 2016 ما را 
متقاعد کرده که تغییرات کاهشی 
بزرگی را در پیش بینی های خود 

در خصوص قیمت نفت در سال 
2016 ایجاد کنیم.

گفتنی اســت برداشــت و 
اســتخراج هر بشکه نفت بین 
7 تــا 10 دلار هزینه در بردارد 
بنابرایــن معلوم نیســت آیا با 
افت قیمت نفت بــه 10 دلار 
صلاح هست بازهم وزارت نفت 
ایران بر فروش بیشتر نفت خام 

اصرار کند.

دبیرکل کانون شوراهای اسلامی کار گفت: هیئت دولت اعلام 
کرد که امکان افزایش حق مسکن کارگران وجود ندارد.

رحمت الله پورموسی در گفت وگو با فارس در پاسخ به این سؤال که آیا 
حق مسکن کارگران که قرار بود از مبلغ 20 هزار تومان به 40 هزار تومان 
افزایش یابد، انجام شــد یا نه اظهار کرد: وزیر کار جلسه ای با نمایندگان 
برگزار کرد و در این جلســه از عدم موافقت هیئت دولت درباره افزایش 

20 هزار تومانی حق مسکن خبر داد.
وی افزود: هیئت دولت با این اســتدلال که ســال گذشته دستمزد 
کارگران سه درصد بیش از تورم تعیین شد، اعلام کرد امکان افزایش حق 
مسکن کارگران وجود ندارد؛ با این حال وزیر کار وعده کرده تا با روش های 

دیگری حداقل دستمزد را با توجه به شرایط فعلی ساماندهی کند.
پورموسی با بیان اینکه 20 هزار تومان حق مسکن دردی از کارگران دوا 
نمی کرد، گفت: در تلاش هستیم تا فاصله بیش از یک میلیون و 400 هزار 
تومانی با دستمزد واقعی را با پیشنهادات مختلف کم کنیم. نظر شخصی 
من این اســت که کارگران با 30 روز کار تنها حقوق 10 روز را دریافت 

می کنند و این امر پاسخگوی هزینه های آنان نخواهد بود.
پورموســی با انتقاد از اظهارات معاونــت برنامه ریزی رئیس جمهور 
مبنی بر افزایش حداقل دستمزد به میزان تورم تاکید کرد: در حالی که 
عقب ماندگی های بسیاری در مزد سال های گذشته کارگران وجود دارد، 

بازهم دولت بر طبل کاهش میزان افزایش دستمزد می گوید.

رویترز:

قیمت نفت به 10 دلار می رسد

به جای حذف یارانه ثروتمندان
دولت یارانه افراد بالای 18 سال
 فاقد کارت ملی را قطع می کند

بلاتکلیفی 45000 کارمند قرارداد موقت 
در وزارت نفت

انا لله و انا الیه راجعون
بدینوسیله درگذشت عبد صالح مرحوم 
معتمدپور  محمد  حاج  مغفــور 
را به اطلاع کلیه دوســتان و آشــنایان 
می رســاند. مراسم تشــییع جنازه آن 
 94/10/23 چهارشــنبه  روز  مرحــوم 
ساعت 9 صبح به آدرس خیابان وحدت 
اســلامی نرســیده به میــدان وحدت 
اسلامی- خیابان شهید بشیری )بوعلی 

خانواده آن مرحومسابق( پلاک 30 برگزار می گردد.

یک کارشناس اقتصادی گفت: آزاد شدن دارایی های حاصل 
از اجرای برجام،  نمی تواند تاثیر چندانی در بیرون آمدن دولت از 

تنگنای مالی داشته باشد و رکود را از بین ببرد.
محمود جام ســاز در گفت وگو با فــارس درباره تاثیر اجرای برجام بر 
اقتصاد ایران اظهار کرد: اگرچه دارایی های مســدود شده ایران آنطور که 
قبلا گفته شده بود به میزان 150 میلیارد دلار نیست و در حدود حداکثر 
30 میلیارد دلار اســت بنابراین این دارایی ها نمی تواند تاثیر چندانی در 
بیرون آمدن دولت از تنگنای مالی داشته باشد و بتواند رکود اقتصادی را 

در بخش های مختلف از بین ببرد.
وی درباره تاثیر اجرای برجام بر مسکن نیز گفت: برجام تاثیر زودهنگام 
بر بخش مسکن ندارد و آخرین بخشی خواهد بود که از رکود خارج خواهد 

شد چرا که درآمد سرانه پایین است.
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: وقتی قدرت خرید در کشوربالا 
برود ارز در کشور کنترل می شود پس مسکن زمانی از رکود خارج می شود 
که درآمدهای ملــی افزایش یابد و مردم بتوانند قدرت خرید پیدا کنند 
چرا که در حال حاضر قدرت خرید مردم برای خرید مسکن پایین است. 
پس وقتی ســاخت و ساز رونق بگیرد تقاضایی برای آن نخواهد بود چرا 

که قدرت خرید پایین است.
جام ساز با اشاره به رسیدن قیمت نفت اوپک به 30 دلار در هر بشکه 
گفــت: اگر دولت ایران هم بخواهــد درآمد ارزی خود را بالا ببرد مجبور 
اســت که تولید نفت خود را افزایش بدهد اما فکر نمی کنم بتواند روزانه 

بیشتر از 500 هزار بشکه تولید کند.
وی ادامه داد: این 500 هزار بشــکه هم که وارد بازار بشــود قیمت 
نفت را بیشتر کاهش خواهد داد پس مسئله برجام نباید این قدر احساس 

خوشبینانه را در دولتی ها به وجود بیاورد.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه عربســتان به دلیل سیاسی و 
اقتصادی قیمت نفت را در بودجه خود 29 دلار تعیین کرده گفت: دولت 
در بودجه پیش بینی کرده 66 هزار میلیارد تومان درآمد نفتی دارد چون 
قیمت نفت را 35 تا 40 دلار حساب کرده اما با توجه به اینکه باید سهم 
صندوق توسعه نفت و سهم شرکت ملی نفت هم کنار گذاشته شود باید 
40 تا 45 میلیارد دلار درآمد داشته باشد که این مهم غیرممکن به نظر 

می رسد.

بازگشت همه بسوی اوست
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت 
همسری فداکار و پدری مهربان 

شادروان دکتر
مختار فروزش

 را بــه اطلاع کلیه بســتگان، 
دوســتان و آشنایان محترم می رسانیم. مجلس ختم آن 
مرحوم در روز پنجشنبه 1394/10/24 از ساعت 15 الی 
16/30 در مســجدقباء واقع در خیابان شریعتی، خیابان 
قباء برگزار می گردد.تشــریف فرمایی شما موجب شادی 

روح آن مرحوم و تسلی خاطر بازماندگان خواهد شد.
از طرف همسر و فرزندان

یک نماینده کارگری خبر داد
مخالفت دولت

 با افزایش حق مسکن کارگران

یک کارشناس اقتصادی:
اجرای برجام تاثیری در خروج دولت 

از تنگنای مالی ندارد

عضو هیئت رئیســه مجلس 
با اشــاره به اینکه شیوه دولت 
بین المللی اختفا  در قراردادهای 
گفت:  اســت،  لحظه  آخرین  تا 
کشاندن  برای  حربه ای  کرسنت 
ایران بــه دادگاه های بین المللی 
بــا هدف تسویه حســاب و بالا 
کشیدن پول های بلوکه ایران در 

حساب های خارجی بود.
به گزارش فارس، مهرداد بذرپاش 
عضو هیئت رئیسه مجلس در نشست 
خبری دربــاره قراردادهــای جدید 
نفتــی و پیگیری پرونده کرســنت 
اظهار داشــت: این دسته از پرونده ها 
را به صورت دام در مسیر شرکت های 
بــزرگ دولتــی قرار می دهنــد و با 
توجه به اینکه می دانند کشور چنین 
مواردی را اجرا نمی کند آن را تبدیل 
به شکایت کرده و به سراغ پول های 
بلوکه شــده به خصوص پول هایی که 
بعد از جریان تسخیر سفارت آمریکا 

بلوکه شد می روند.
وی در ادامه با اشاره به تشکیل دو 
پرونده درباره قرارداد کرسنت گفت: 
یکی از ایــن پرونده ها پرونده دعوای 
بین المللــی در این خصوص اســت 
که متاســفانه در آن محکوم شده ایم 
و پرونــده ای دیگــر در داخل برای 
منعقدکنندگان دیگر تشــکیل شده 
کــه حکم آن صادر شــد و به دیوان 
عالی کشور رفته و درخواست اعمال 

ماده 18 شده و روند آن ادامه دارد.
وی بــا بیان اینکه درخواســت 
غرامت کرسنت ســالی یک میلیارد 
دلار اســت، گفت: مــا منتظر بودیم 

وزیر نفــت در این باره اقدام کند که 
متاسفانه ایشان هم اقدامات درخوری 
انجام نداده است و کسانی که خیلی 
از ایشان حمایت می کردند و مواردی 
را مطرح می کردند الان باید پاسخگو 

باشند.
ترجیح می دهیم

 سرباز باشیم تا ژنرال
بذرپــاش ادامه داد: مــا در اثر 
مدیریت ایشان لااقل یک 18 میلیارد 
دلار و یــک 50 میلیــارد دلار ضرر 
کرده ایم و اگــر مدیریت ژنرالی این 
اســت که ما ترجیح می دهیم سرباز 
باشــیم! بذرپاش در ادامه با اشاره به 
قرارداد کرسنت گفت: بر این اساس 
در سال 2001 با قیمت تقریباً نصف 
منطقه و بعضا در تراز جهانی تا یک 
چهاردهــم قیمت گاز مــا قراردادی 
بستیم و با شــرکت کرسنت توافق 

کردیم.
وی تصریح کرد: فارغ از اینکه این 
قرارداد به لحاظ عددی تعجب برانگیز 
بود، بدنه کارشناسی نفت همان زمان 
اعتــراض کرد و حتی بعضی مدیران 
ارشد فعلی که آن زمان مدیر میانی 
بودند به این قرارداد اعتراض کردند اما 

گوش شنوایی وجود نداشت.
عضو هیئت رئیسه مجلس اضافه 
کــرد: در دادگاه بین المللــی لاهــه 
اسنادی ارائه دادیم که در این قرارداد 
فســاد وجود دارد چراکه در داوری 
بین المللی نمی شود قراردادی را نقض 
کرد مگر اینکه اثبات شود دارای فساد 

بوده است.
وی گفــت: در مجلــس مخالف 

انتصاب آقای زنگنــه بودیم و دلیل 
اصلی آن هــم این بود که با انتصاب 
مجدد وی بر وزارت نفت فســاد این 
پرونده زیر سؤال می رود و این سندی 
می شــود برای داوری بین المللی که 
متولــی وقت همان قرارداد به وزارت 
می رســد که به نوعی نقض اســناد 

فساد است. 
بذرپــاش ادامــه داد: در زمــان 
مخالفــت مجلس بــا وزارت مجدد 
زنگنه، دادگاه لاهه به همین انتخاب 
استناد کرده و شکایت را رد کرد که 
در مرحله بررسی مجدد است. با این 
حال از وزارت نفت خواسته شده که 
اسناد فساد را بفرستند ولی از انجام 

این کار خودداری می کنند.
وی تصریح کرد: این عدم همکاری 
با دادگاه بین المللی به منزله یک زیان 
زیاد بر ایران است که حدودا سالی یک 
میلیارد دلار طی ده سال از 2005 تا 

2015 را شامل خواهد شد.
بذرپاش گفت: ابهام های مختلفی 
در این پرونده وجــود دارد از جمله 
اینکه این قرارداد در شــورای وقت 
اقتصاد تصویب نشده است، ابهام در 

قیمت گاز در قرارداد، ابهام در وجود 
شرکت کرسنت از جمله این ابهامات 
اســت و ابهامات دیگری که در این 
پرونده هســت و به نظر می رسد در 
دادگاه صالحه داخلی نیز باید بررسی 
شــود. مــا در مجلــس در خصوص 
انتصابات افــرادی که در این پرونده 
متهم هستند و در سطح بین المللی 
به ضرر ایران شــده است اعتراضات 

زیادی کردیم.
متهمان کرسنت

 باید محاکمه شوند
بذرپــاش گفت: بایــد به پرونده 
کسانی که قرارداد کرسنت را منعقد 
کردند رسیدگی کرد تا آنها به مجازات 

خود برسند.
وی اضافــه کرد: البته با توجه به 
رویکردهای سیاسی دولت برای شلوغ 
کردن روی پرونده های خاص با هدف 
فروکش کردن پرونده کرســنت در 
مجلس شورای اسلامی مسجل شده 
که هر وقت کرسنت مطرح می شود 
هــزار و یک مجموعه در زمین و هوا 
فعال می شــوند تا در مورد کرسنت 

صحبت نشود. 

بذرپاش تصریح کرد: فســاد در 
همه ابعاد و در کمترین و بیشــترین 
آن بد است، نمی شود فساد را به بد و 
خوب دسته بندی کرد چنان که فساد 
بابک زنجانی بد است، همان طور که 
فســاد کرسنت بد است و نباید افراد 
متهم آن بــه مناصب عالی منصوب 

شوند.
نماینــده مردم تهران در مجلس 
در ادامه با اشــاره بــه الگوی جدی 
 IPC قراردادهای نفتی که با عنوان
رونمایی شــده اســت، گفــت: این 
قراردادها توســط کســانی رونمایی 
شده که تمام هنرشان قرارداد کرسنت 

بوده است.
وی در پاســخ به ســوالی درباره 
دلیل پررنگ شدن نقش یک باشگاه 
شبه دولتی- شــبه خصوصی درباره 
رونمایــی از قراردادهای نفتی گفت: 
این مســئله برای ما هم در مجلس 
محل سؤال است چنان که گاهی یک 
انتخاب  بخش خصوصی در مناقصه 
می شود که برای طرف ایرانی مشتری 
یا شرکت برای سرمایه گذاری پیدا کند 
اما یک باشگاه که اعضای آن در رده 
یک دولت حضور دارند و این باشگاه 
تبدیــل به کانال ورود شــرکت های 
غربی در 25 ســال آینده به صنعت 
نفت ایران شود از روز اول محل ابهام 

و اشکال است.
 IPC وی افزود: اینکه همان تیم
را تدویــن کنــد و باشــگاهی با نام 
باشگاه اندیشــه ورزان نفت و نیروی 
ایرانیان راه اندازی شــود و مسئولیت 
تســهیل گری قراردادهــا را بر عهده 

بگیرد و مسئولان ارشد دولتی از وزیر 
و معاون رئیس جمهور عضو این باشگاه 
خصوصی باشند به شدت شائبه برانگیز 

خواهد بود.
وی با اشــاره بــه محرمانه نگه 
داشتن و اختفای قراردادهای جدید 
نفتی موســوم به IPC گفت: وقتی 
با یک شــرکت بین المللــی قرارداد 
می بندید دادگاه های ایران نمی توانند 
آن را نقض کنند و باید به داوری های 
بین المللــی مراجعه کنیم که تجربه 
کرسنت نشان می دهد ممکن است 

شانس زیادی نداشته باشیم.
بذرپاش خاطرنشان کرد: تا جایی 
که ما متوجه شدیم شیوه دولت درباره 
قراردادهای بین المللی اختفای آنها تا 
آخرین لحظه است چنانکه برجام را 
هم تا زمانی که نهایی شد مخفی نگه 
داشــتند و بعد از آن به مجلس ارائه 
کردند و گفتند یا آن را تصویب کنید 
یا رد کنید، در حالی که اگر مجلس در 
جریان آن قرار می گرفت می توانست 
به انعقــاد توافقی بهتر از آنچه انجام 

شد کمک کند.
وی در پاســخ به پرسشی درباره 
اینکــه آقــای زنگنه منتقــدان به 
قراردادهای جدیــد نفتی را فحاش 
خوانده بود، گفت: به نظرم آقای وزیر 
به جای اینکه انتقادات را فحاشــی 
بخواند پاسخگوی ضررهایی باشد که 
به کشور وارد می کند؛ اینکه در یک 
قلم قرارداد 18 میلیارد دلار به کشور 
ضرر وارد شود فحاشی است؟ یا اینکه 
بپرسند با چه مکانیزمی کشور را 25 
سال متعهد می کنید، فحاشی است؟

کیهان: مصیبت وارده را به بازمانــدگان آن مرحوم به ویژه برادر 
عزیزمان جناب آقای حاج مجید معتمدپور تسلیت عرض می کنیم.

نمونه کشوری  باغدار  یک 
محصول خرما کــه موفق به 
تولید 35 تن خرما در هر هکتار 
شــده دلایل موفقیت خود را 

تشریح کرد.
ســید حســن علی ضیغمی 
جهرمی در گفت وگو با خبرگزاری 
فارس گفت: اســتفاده از آبیاری 
تحت فشــار در افزایش عملکرد 
بســیار مؤثر است.وی که یک باغ 
8 هکتاری دارد، اظهار داشت: در 
سیستم آبیاری تحت فشار میزان 
کودی که به هر اصله درخت داده 
می شود، کاملًا مشخص است، زیرا 
بسیاری از کودها از طریق آبیاری 
می شــود.ضیغمی  داده  زمین  به 
جهرمی تصریح کرد: بدین ترتیب 
که کود از طریق دســتگاه کنترل 
مرکزی در دستگاهی در آب حل 

شــده و توسط سیســتم آبیاری 
قابلیــت جذب در گیاه را می یابد.

این تولیــد کننــده نمونه خرما 
تصریح کرد: شرکت در کلاس های 
آموزشــی وزارت جهاد کشاورزی 
در ارتقا ســطح دانش کشاورزان 
بسیار مؤثر اســت، البته جلسات 
برگزاری این کلاس ها بســیار کم 
و حــدود یــک یا دو جلســه در 
سال است. ضیغمی جهرمی بیان 
داشــت: کنترل علف های هرز و 
مبارزه تلفیقی بــا آفات هم یکی 
از عوامل بسیار اثرگذار بر افزایش 

عملکرد است.
وی گفت: مبارزه شیمیایی از 
طریق ســموم کشاورزی و مبارزه 
بیولوژیک با آفات از جمله اقداماتی 
است که برای از بین بردن آفات در 

باغ انجام داده ام.

این کشــاورز نمونــه تصریح 
کرد: در عمل آوری از گرده خوب 
نخیلات ماده اســتفاده می کنیم. 
ضیغمــی جهرمــی تصریح کرد: 
ارقام خوب و مناســب نخل ماده 
را از جنــوب ایران تهیه کرده ام و 
آن را در باغ کاشته ام و از گرده آن 
برای بــارور کردن نخل های بارور 

استفاده می شود.
این کشاورز نمونه گفت: پس 
از مدتی با باز شــدن خوشه خرما 
باید عمل پرداختن روی آن صورت 
گیرد و ســپس با نمایان شــدن، 

خوشه های خرما را در داخل توری 
نگهداری می کنیم. وی بیان داشت: 
نگهداری خوشه خرما در پوشش 
تــوری منجر به کاهــش ریزش 
را  اینکه محصول  می شود، ضمن 
در مقابل خســارت باد و طوفان 
حفظ می کنــد و از طرفی میزان 
آسیب رسانی پرندگان به خرما را 

کم می کند.
این باغدار نمونه که از هر هکتار 
34 تــن و 580 کیلوگرم خرما به 
دســت آورده است، گفت: به طور 
متوســط در سطح کشــور از هر 

هکتار خرما 5 الی 6 تن محصول 
به دست می آید. ضیغمی جهرمی 
تصریح کرد: در شهرستان جهرم 
که در جنوب غــرب فارس واقع 
اســت به طور متوســط از باغات 
خرمــا 10 الــی 15 تن محصول 
به دســت می آید. این باغدار که 
توانســته 7 برابر متوسط کشوری 
از هــر هکتار بــاغ خرما محصول 
بدســت آورد، بیان داشــت: 30 
درصــد محصول خرمــای جهرم 
استفاده  تازه خوری  مصارف  برای 
می شــود و شــهرت جهانی دارد. 

وی با تأکید بر اینکه در شهرستان 
جهرم صنایــع تبدیلی و تکمیلی 
مناسبی وجود ندارد بیان داشت: 
70 درصــد از محصــول خرمای 
ندارد  تازه خــوری  مصرف  جهرم 
که برای فــروش آن باید فرآوری 
شــود. ضیغمی جهرمــی تصریح 
کرد: راه انــدازی صنایع تکمیلی 
در ایــن اســتان نیازمند حضور 
ســرمایه گذاران داخلی و خارجی 
اســت که متأســفانه ارگان های 
مربوطه اقــدام قابل توجهی را در 

این زمینه انجام نداده اند.

براساس آمارهای سایت بدهی ایالات متحده

کارت های اعتباری
 هر خانواده آمریکایی را 

7 هزار دلار بدهکار کرده است

دلایل موفقیت باغدار نمونه کشوری

رئیس سازمان حفظ نباتات:

مصرف سموم کشاورزی در ایران کمتر از میانگین جهانی است


